
ProbSemska konferenca ,
»Osnovne pravice otroka«

Otrokov čas
je "danes"

Mestna konferenca zvezc prijateljev mladi-
ne Ijubljana je v sodelovanju s službo zdrav-
stvenega varstva šolskih otrok in raladine, Za-
vodom SRS za zdravstveno varstvo in v dogo-
voru z odborom za vodenje akcij v mednarod-
nem letu otroka pii SM Ljubljane organizirala
problemsko konferenco o letovanju ljubljanskih
otiok ter o zdravju otrok.

Obolelost otrok je eden tistih pokazateljev,
ki nas opozori, da je treba storiti korak naprej
danes — kajti jutri bo prepozno. V vseh ana-
lizah stopajo v ospredje bolezni dihalnih or-
ganov, ki jih je med šolarji največ, kar 40 %
od vseh bolezni v šolskem obdobju. Močan
vpliv pripisujejo vplivu onesnaženega okolja,
saj meritve kažejo, da v Ljubljani kar polovico
leta zasičenost s strupenim žveplenim dvokisom
sega prek vseb dovoljenih meja. Učinek na
mladi razvijajoči se organizem bo žal viden še-
le v njegovi odrasli — produktivni dobi.

Vpliv ozračja je tesno povezan s fizičnim in
socialnira okoljem delovnega prostora šole, kjer
otrok preživi kar do 11.520 ur. Delovni dan na-
šega otroka se nemalokrat prične že pred sonč-
nim vzhodom.

Prav zato je še posebej pomembno, kako in
za koliko otrok so oiganizirana letovanja in
šole v naravi.

V Ljubljani primanjkuje kapacitet za letova-
nje otrok, premalo so smotrne in medsebojno
usklajene za vso Ljubljano.

Ne sme se namreč dogajati —• še posebno ne
v mednarodnem letu otroka, da bi zaradi pre-
majbnih kapacitet zniževali število dni vsake
izmene, saj je znano, da letovanje pod 14 dnevi
ni uspešno.

Organizirane počitniške dejavnosti naj bi bi-
le sestavni del vzgojnoizobraževalnega procesa
in bi morale najti mesto v zakonu o OŠ.

Zato je problemska konferenca sprejela vr-
sto zaključkov in stališč za bolj načrtno, orga-
nizirano in usklajeno letovanje ljubljanskih
otrok — medsebojno izmenjavo kapacitet, iz-
boljšanje vsebinskih programov letovanj, kjer
naj sodeluje cel leam strokovnjakov — od pe-
dagogov, psihologov, socialnih delavcev, zdrav-
stva in diugih.

V Ljubljani naj bi ustanovili primerno ko-
ordinacijsko telo, ki bo dovolj vsebinsko, si-
stemsko urejalo področje letovanj v- Ljubljani.

Konferenca je tudi podprla pobudo ZPM ob-
čine Ljubljana-Vič in skupščine občine Vič za
izgradnjo objekta za lelovanje otrok v Pacugu
ter sklenila, da mora akcija prerasti v širšo
družbeno alccijo za vso Ljubljano.

Prav tako so predlagali samoupravnim skup-
nostim v Ljubljani, da z družbenim dogovorom
uredijo finansiranje letovanj v Ljubljani.

V svoje redne progvame naj vsebinsko ^pre-
delijo tudi področje letovanj, ki jih naj potem
s svojimi strokovnimi inštruktorji — mentorji
za svoje področje konkretno izvajajo: kulturne
dejavnosti kulturna skupnost, telesnokulturno
področje telesnokulturna skupnost, zdravstvena
pa naj bi dala na razpolago zdravstvene delav-
ce v okviru rednega delovnega časa (ne pa, da
morajo koristiti svoj redni dopust).

Vsi dejayniki v Ljubljani si moramo priza-
devati za pridobitev novih kapacitet ob morju,
kot tudi v gorah, zato je nujno potrebna sana-
cija zdravilišča Rakitna, za kar pa ne more ni-
kakor biti odgovorna le skupščina občine Vič,
temveč vsa Ljubljana in celo regionalna in re-
publiška skupnost.

Vsi otroci Ljubljane od 4.—15. leta starosti
bi morali letovati pod enakimi kriteriji.

Načrte za gradnjo takih objektov (ki so na-
menjeni otrokom) je treba obravnavati teamsko.
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